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Négy év munkáját vették számba 
a kerületi tanácsok ülései 

Új járdák épüllek, Szeged L. II- és HL kerületének tanácsa tegnap, 
csütörtökön délelőtt ünnepi ülést tartott . A tanácsülése-
ken számba vették az ál lamhatalom helyi szerveinek az „ 
utóbbi négy évben végzett kerületi munká já t , megvizs- Itt V i l i t 3 HOZ V Í l t t " í t t t S 
gálták. hogyan teljesítették megbízatásukat a tan ács ta- •» » ' 
gok. A tanácsüléseken tényekkel igazolták, hogy a pár t 
pol i t ikájának megfelelően jelentősen fejlődött a kerüle-
teknek és lakóiknak élete. 

A négy évvel ezelőtt megválasztott tanácstagok m a n -
dá tuma — az Elnöki Tanács törvénye értelmében — de-
cember 15-tel l e j á r t Most. mint ismeretes, országgyűlési 
és tanácsi választásokra készülünk. 

III. kerületben 

Háromszáznyolcvanmíllió forint 
beruházás az I. kerületben 

A n i . kerületi tanács Vin-
eze Antalnak, a kerületi t a -
nács elnökének elnökletével 
tanácskozot t Sziládi Sándor, 
a végrehaj tó bizottság tagja 
ismertet te a tanács 1958 óta 
végzett tevékenységét 

A kerület lakói jogos igé-
nyeinek kielégítése érdeké-
ben a közvilágítás megjavitá-

Az I. kerületi tanács Ko- ről és egyéb beruházásokról. 
vács Is tván végrehaj tó bi- Ezután számosan szóltak hoz-
zottsági tag elnökletével tar- zá a beszámolókhoz, 
tot ta ülését. Mison Gusztáv, Dr. Karátson Aladár kór- ^ r c hároméves tervet dolgo-
a kerület i tanács elnöke be- házi főorvos az ú j lakóház-
számolt a kerületi tanács építkezésekkel kapcsolatos s»tt ki a tanács, melyet vég-
négy éven á t végzett munka- kisebb-nagyobb kivitelezési ^ haj tot t . Az iv&dzellá-
járól. A többi között ismer- hibákat tet te szóvá. Kérte, 
tette, hogy a kerületben négy hogy az új , emeletes házak- t á s megjavítását is csaknem 
év alatt 380 millió forintot hoz tervezzenek garázsokat teljesen sikerült megoldani. 
ruháztak be. A választók is. Fodor István, a Haladás 
nemcsak a tervek készítésé- Termelőszövetkezet elnöke a A z e R e l t négy év a la t t a ké-
hez járul tak hozzá javaslata- kerületi tanács szövetkezeté- rületi tanács csaknem 60 mil-
ikkal, hanem rendszeres tár- nek nyúj to t t sokirányú segít- . 
sadalmi munkával is segítet- ségadását méltatta. D. Papp f o r i n t t a l gazdálkodott. Je-
tek a feladatok végrehajtó- Gyula Üjszeged nagyütemű lentős összeget fordítottak a 
sát, a köz javára. fejlődéséről beszél t Korek 

Snopper Tibor, a kerületi Józsefné, a kerületi tanács el-
tanács építés- és közlekedési nökhelyettese a szakoktatási 
á l landó bizottság tagja rész- szervek és a tanácstagok kö-
tetesen beszámolt a kerületi zötti eredményes kapcsola-
városrendezésről. lakásépítés- tót elemezte. 

több mint 30 ezer négyzetmé-
ter kocsiút és a mintegy 35 
ezer négyzetméter aszfalt 
gyalogjárda építésére. 324 

Emberekről van szó 
M 1 indent bele, emberek, nemcsak a vállalatvezetés, 

ver jünk rá, használ- sokszor a dolgozók ellenálló-
juk ki minden percét gába is ütköznek. Arra hi-

az év hátralevő napjainak! vatkoznak, hogy a munká-
— így biztat ják mostanában sok is szeretnének túlórázni, 
több szegedi üzemben a dol- mer t így több a keresetük, 
gozókat, hogy pótolják a sa- a vezetők pedig rendre-sorra 
ját . vagy ra j tuk kívülálló megindokolják, miért szük-
okok miatt elmulasztottakat, séges a nyolc órán túl vég-
teljesítsék az éves tervet. S zett munka, 
ahol nyolcórás munkaidőn A Textilipari Dolgozók 
belül nem elég a -ráverés*. Szakszervezete Csongrád me-
ott megtoldják a rövid kar- gyei küldöttválasztó gyűlé-
dot egy lépéssel — túlórá- sén a túlóra-felhasználásról 
zással. Pedig vállalati veze- szólva Móczán Lajos, a tex-
tőink sűrű fejbólintásokkal t i lmúvek igazgatója a többi 
helyeslik az elvet: a túlórák között így beszélt: "Én nem 
számát csökkenteni kell. hiszem, hogy a vállalati 

Talán nincs is olyan válla- igazgatók akkor is túlóráz-
lat Szegeden, ahol ne tudná- ta tnának. ha a r ra nincs 
nak példákat sorolni arra, szükség. Előfordulnak olyan 
hol, mikor, hogyan tettek körülmények, hogy nem le-
ígéretet, sőt fogadalmat a het a túlórát elkerülni*. Való 
vállalatok vezetői, hogy mi- igaz, hogy igazgatóink sok-
nimálisra csökkentik a túl- szor kerülnek kényszerhely-
ó r á t A tények igazolják: az zet elé. A megalapozatlan 
ígéret csak ígéret m a r a d t de tervmódosítások, a kooperá-
néhány helyen a visszájára ciós szállítások hibái okoz-
is fordult. Csongrád megye nak ilyen kényszerhelyzetet, 
állami iparában két évvel Sajnos, akadnak vállalatok, 
ezelőtt egész esztendőben amelyek csak a sa já t üzemi 
alig több mint 500 ezer túl- érdekeiket nézik, nem sokat 
órát használtak fel. Tavaly törődnek azzal, ha miattuk 
már 170 ezerrel többet s az — mert bizonyos termékeket 
idei első kilenc hónap tény- késve szállítanak — más 
száma megközelíti a tavalyi üzemekben felborul a m u n -
végeredményt Különösen a karend. Természetesen a túl-
harmadik negyedévben volt ó rá i ta tásban sokszor szerepe 
magas a túlórázás. Szeptem- van az üzemen belüli mun-
berben egy munkásra átlago- kaszervezés hibáinak, nem-
san négy túlóra jutott. r i tkán a munkafegyelem la-

Az év végén, úgy látszik, zaságának is. 

még az eddigi telje- w- egtöbb gondot, sajnos, 
s í tményre is " ráver- mindig a hó végi 

nek«, annak ellenére, hogy és negyedév végi ha j -
j törvényerejű rendelet szabá- rák okozzák. Például idén 

közvilágítási l á m p á t k é t ' lyozza s a szakszervezetek az év első kilenc hónapjá-
A II. kerületben 

korszerűsödtek az iskolák 
és óvodák 

A II. kerületben kedves 
epizódja volt a tanácsülés-
nek az úttörők megjelenése. 
A kerület 3400 általános is-
kolása nevében köszönték 
meg az úttörők az ú j tan-
t e r m e k e t gyakorlati műhe-

éves munkájukról beszéltek. 
Az állandó bizottságok elnö-
kei: Halász Mihály, lglói Fe-
renc, Buza István, Pásztor 
Albert, Bondár István az ál-
landó bizottságok sokrétű te-
vékenységéről tá jékoztat ta a 

anyakuta t és 5705 folyóméter 
ny omócsőh ál ózatot készítet-
tek. 

A beszámoló végén Sziládi 
.Sándor, ma jd Vincze Antal 
is köszönetet mondott a ta-
nácstagoknak a négy év alat t 
végzett m u n k á é r t 

társadalmi ellenőrzése alá ban a túlóráknak közel felét 
rendeli, illetve jóváhagyá- az egyes negyedévek utolsó 
euktól teszi függővé a túl- hónapjában használták fel. 
órák fe lhasználását Lám, Míg e statisztika számait 
mégis egyre több helyen és val la t ják üzemi vezetőink, 
több túlórát használnak fel sa jnos megfeledkeznek a l -
vállalataink tervteljesítésük- rói, hogy ez az egyszerű sta-
höz. Tegyük hozzá mindjár t , tiszti ka nemcsak termelési 
hogy az üzemi bizottságok- probléma. Emberekről van 
nak rendkívül nehéz dolguk szó. akik 10—12 órai munka 
van a túlórák jogosságának után fáradtan mennek haza 
elbírálásánál. Ha tiltakoznak, családjukhoz. Kimerülten 

iyeket , korszerű óvodákat, a tanácstagokat, s a nagy szám-
j ó utakat . 

Róvó István elnöki meg-
nyi tó ja u tán Lacsán Mihály, 
a IL kerületi tanács elnöke 
tar to t t beszámolót Négy év 
miatt közel 50 millió forinttal 
gazdálkodott a kerületi ta-
nács. Ebből lett több a fény 
a kerületben, váltak jobbá 
az utak, korszerűbbé az is-
kolák és az óvodák. A víz-
hálózat négy év alat t 2700 

ban megjelent választókat 
Bánfi Ferencné tanácstag 

kéréssel is fordult az illeté-
kesekhez. Jelenleg öt órakor 
indul az Anna-kúttól autó-
busz Béketelepre, a telep la-
kói azt szeretnék — igen so-
kan délután 4 óráig dolgoz-
nak—, ha legalább fél 5-kor 
indulna. Béketelepen az au-
tóbuszmegállóhoz várakozó-
helyiséget és szemétgyűjtőt 

méterrel bővü l t 45 kilométer kérnek. Gyólai István városi 
felújított gyalogjárdák és tanácstag dicsérte a II. kerü-

u tak hossza. 1958-ban 786 
közvilágítási lámpa világí-
t o t t az idei számlálásnál 
m á r 1130. 

A beszámoló után csaknem 
valamennyi megjelent t a -
nácstag szót kért. Ok is négy-

leti tanács tervszerű útépítő 
m u n k á j á t Kérte ezután a 
t anácso t hogy a Malom és a 
Bihari utcánál levő mély á r -
kot. tüntessék el, és bővítsék 
a Kistisza utcai óvodá t 

Mintegy hatvanötezer nő 
tanult a dolgozók iskoláiban 

A nőmozgalom feladatai- zépiskoláiban. Ma m á r nem-
nak végrehaj tásáról a nők csak a városokban, hanem 
művelődését segítő munka ta- fa lun is népszerűek a modern 
pasztalatairól tájékoztat ták háztartásvezetésről és lakás-
az MTI munkatá rsá t a Ma- kultúráról tar tot t előadások, 
gyar Nők Országos tanácsa- bemutatók, kiállítások, 
nak művelődési osztályán. Az idén már falun is meg-

Országszerte tapasztalható szervezték a nők akadémiá-
a nők fokozott érdeklődése a ját, illetve a különféle témá-
tanulás iránt. Az 1959—1960- jú előadássorozatokat. Az író 
a s tanévben 25 000, az 1 9 6 0 - —olvasó találkozók a könyv-

barátnapok. az irodalmi ve-61-es oktatási évben pedig télkedők is jelentősen hoz-
m á r mintegy 65 000 nő tanul t zá járulnak ál talános művelt-
a dolgozók ál talános és kö- ségük fejlesztéséhez. 

Mezőgazdasági mérnöktovábbképzés 
kezdődik Szegeden 

A szegedi já rás falvaiban, 
termelőszövetkezeteiben dol-
gozó mezőgazdasági mérnö-
kök számára négyhetes bent-
lakásos továbbképző tanfo-
lyamot rendeznek a Szegedi 
Dél-alföldi Mezőgazdasági 
Kísérleti Intézetben. Az első 
mérnökcsoport január 7-től 
f eb ruá r 2-ig vesz részt a terv-
szerű továbbképzésben. A 
második csoport pedig febru-
á r ' - é n kezdi a tanulást. 

Az oktatási időszak alat t 
megismerkednek a nagyüze-
mi állattenyésztés, t akar -
mánytermesztés legkorsze-
rűbb követelményeivel. A to-
vábbképzés szervezői külö-
nös gondot fordí tanak az 
üzem- és munkaszervezés ok-
tatására is. A továbbképzés-
ben részt vevő mezőgazdasá-
gi mérnökök a tanfolyam be-
fejeztével az oktatott t an-
tárgyakból vizsgáznak, s bi-
zonyítványt is kapnak. 

A nagy káposztás kövek alatt érik a disznótoros csemegé-
nek való 

KÁPOSZTA. 
káposzta... 

Három megyében — Csong-
rádban, Bács-Kiskunban és 
Békésben — keresik, fo-
gyasztják naponta a szőregi 
tartósító üzem kitűnő gyárt-
mányait , a hordós savanyú-
káposztá t az ecetes papr ikát 
és a vegyes savanyú "csala-
mádét*. Mint Faragó Béla 
üzemvezető elmondotta, évről 
évre emelkedik itt a te rme-
lés. A jelenlegi szezonban 
mintegy 120 vagon hordós ká-
posztát akarnak készíteni. 
Negyven vagon fűszeres sa-
vanyúkáposzta már be is 
érett az óriás dézsákban, sőt 
nagyobb részét már el adták. 
A paprika savanyítás 27 súly-
vagonnal z á ru l t Az ízes, sa-
vanyított zöldparadicsomból 
300 mázsá t a vegyes salátá-
ból pedig 800 mázsát ju t ta t -
nak a kereskedelemnek. 
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(Somogylné felv.) 
A szeletclögép sebesen forgó kései percek alatt megtöltik a szállítókosarakat, frissen 

vágott káposztával 

dolgoznak, könnyen érheti 
őket baleset és ha valami 
ba j származik a túlórából, 
azt nem kárpótolhat ja a né-
hány forintos plusz kerese t 
Ezt felismerni, és tegyük 
hozzá idejében fel ismerni: 
szemlélet dolga. Ezért ahhoz, 
hogy következetesebben irt-
suk a jövőben a t ú ló ráka t 
változtatnuk kell egyes ve-
zetők szemléletén is. Sőt né-
hány szakszervezeti vezető 
szemléletén is. Mert vannak, 
akik könnyen hár í t ják el 
magukról a felelősséget az-
zal, hogy csak utólag ér te-
sültek a túlórázásról. 

w r e m fogadható el é rv-
[ m nek az, hogy kész té-

nyek elé állí tották a 
szakszervezeti bizottságot. 
Államunk széles jogokat biz-
tosát a szakszervezeti tiszt-
ségviselőknek. Ezekkel a jo-
gokkal élni nemcsak l e h e t 
de kötelességük is. Ha olyan 
jelenségeket tapasztalnak, 
min t egyik-máeik textüüze-
münkben, ahol figyelmen kí-
vül hagyják a szakszervezet 
j ogá t lépjenek fel határo-
zottabban a jelenség ellen. 
A közelmúltban is megtör-
tént. hogy a Textilipari Dol-
gozók Szakszervezete Csong-
rád megyei bizottságához 
utólag ju t ta t ták el a túlóra-
kére lmet Mint valami termé-
szetes dologra, rá í r ták a pa-
pí r ra : -ezt a túlórát utólag 
kérjük«. Az üzemi bizottság 
is helyeselte ezt. r a j t a volt 
véleménye a papíron: "meg-
vizsgáltuk, szükségességét 
helyesnek ta r t juk , javasol-
juk*. 

Az utóbbi időben a tör-
vénytelen túlóráztatások 
ú j a b b formájával is találkoz-
hatunk üzemeinkben. Ez pe-
dig a teljesen helytelenül 
értelmezett társadalmi mun-
ka. Vannak üzemi vezetők, 
akik elnézik, sőt elvárják, 
hogy a szervezetlenség, a 
munkafegyelem lazaságai 
miat t a dolgozók társadalmi 
munkában pótolják a kiesett 
időke t A DELROST-nál pe-
dig a saját rezsiben végzett 
üzemi építkezésnél segitkez-
tek munkaidőn túl a dolgo-
zók. Máshol szocialista bri-
gádok vállalásaiban találha-
tó "fekete* túlórára fogada-
lom. Az is előfordul, hogy a 
dolgozóknak az engedély 
nélküli túlórákért nem bért, 
hanem juta lmat adnak. 

Nem megengedhető, hogy 
üzemeinkben a munkák jobb 
megszervezése helj 'ett min-
den termelési problémát túl-
órával k ívánjanak megoldani. 
Anélkül, hogy túlbecsülnénk 
az adminisztratív intézkedé-
sek értékét, mondjuk el, 
hogy az eddigi tapasztalatok 
szerint a jó szó, a fogadko-
zás nem sokat használ. Régi 
tapasztalat, hogy ha nem 
tá r juk fel mélyrehatóan az 
okokat és ezt követően nem 
történik következetes felelős-
ségre vonás, akkor az ígére-
teknek nem sok foganat juk 
van. A minisztériumokban 
sajnos nem sokat tesznek a 
helyzet megváltoztatásáért, 
nem élnek a felelősségre vo-
nás lehetőségével. Persze ad-
dig, míg nem lesz tökéletes 
az üzemek közötti kooperá-
ció, míg tömegével nem lesz-
nek jól szervezett üzemeink, 
a szakszervezetek harca a 
túlórák ellen részben szél-
malomharc lesz. Az üzemi 
bizottságok csak szót emel-
hetnek a túlórarendelkezések 
megszegéséért, de mivel ma-
guk nem vonhatnak felelős-
ségre senkit, nem sok foga-
na t j a van szavuknak, külö-
nösen, ha a minisztériumok 
nem igyekeznek érvényt sze-
rezni sa já t rendelkezéseik-
nek. 

Szomorú dolog ezt meg-
állapítani olyan idő-
ben. amikor a pár t és 

a kormány azt mondja, ná-
lunk már nincs beláthatat lan 
messzeségben a munkaidő 
általános csökkentése. S 
lám, itt Szegeden fonto6 be-
osztásban levő emberekkel 
kell szembeszállni, hogy ér-
vényt szerezzünk a ma tör-
vényének, a nyolcórás mun-
kaidőnek. Sokan és többféle 
módon sérelmezik a rendel-
kezések megszegését. Mi ez-
zel a cikkel adunk he 'yt sé-
relmüknek, s a dolgozók 
egészségének védelme érde-
kében arra buzdítunk; ha a 
jó szó nem használ, vonjuk 
felelősségre a felelősöket. 

NAGY PAfc 


